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1. Mäellä pidetyssä maastokatselmuksessa tarkasteltiin kulttuurimaisemallisia 
ja kasvitieteellisiä erityispiirteitä. Arvioitiin myös, mitä kasvillisuutta saa 

harventaa, mitä suojellaan erityisesti. 
 

2. Kiireellisempänä työnä on Eurantien suuntaan avautuvan etelärinteen 
ketomaiseman suojelu. Pieniä pihlajia, vaahteroita, vadelmikkoa, liian tiheitä 

mäntyjä ja katajia saa poistaa.  

 
Härjämäen mukaan ketokangas on maailman uhanalaisempia luontotyyppejä. 

Mäellä on useita huomionarvoisia kasveja, mutta ei ilmeisesti mitään 
korvaamattoman uhanalaista. Kasvit ovat sitkeitä ja kestävät väliaikaisen 

ylikävelyn. 
 

Mäellä viihtyviä kasveja ovat mm: Sikoangervo, pukinjuuri, pölkkyruoho, 
mäkikaura, mäkitervakko, huopakeltano, ketopiippo, ketomaruna, 

ketokaunokki, lehtokuusama, nuokkukohokki ja hietalemmikki. 
 

3. On vaikea säilyttää yhtä aikaa kasvillisuussuoja liikenteen melulta sekä hyvä 
näkyvyys ja mäen alkuperäinen avaruus - kompromisseja on tehtävä. 

  
4. Talon lähimmät, kesäkeittiön puoleiset pihlajat saavat toistaiseksi jäädä 

paikoilleen, haarovimmat sivuversot voi poistaa.  

 
5. Urheilukentän puoleiset, pohjoiset rinteet voidaan siistiä vesaikoista, 

taikinamarjapensaista ja riutuneimmista katajista. Marjapensaat ja  
kalliotuhkapensaat säästetään toistaiseksi, kiiltotuhkapensaan voi poistaa. 

 
6. Koulun puoleiselle rajalle voitaisiin pystyttää jonkinlainen selkeä aita, joka 

estäisi läpikulun ja liikenteen muualta kuin tien kautta. 
 

7. Museoviraston muinaisjäännösten hoitoyksikkö aloittaa ma 25.5.09 Matti 
Kaasalaisen johdolla viikon kestävät kasvillisuuden raivaustyöt. Toinen 

raivaustyöviikko tehdään syksyllä. Hoitoyksikkö ottaa mukaansa kartan, josta 
he näkevät, mistä tontin rajat kulkevat. Tällainen kartoitus olisi koko Walon 

väen hyvä tehdä myös, että itse tiedettäisiin, mikä on omaa puolta. 
 



Mäelle tarvitaan uusi lava kasvijätettä varten. Niin kauan kuin lavaa mäkeä ei 
ole, hoitoyksikkö kasaa raivausjätteet keoiksi. Isommat katajan- ja 

pihlajanoksatkin otetaan talteen puuseppä Lasse Lavilan käyttöön. 

 
8. Mäen perinnebiotoopin hoitoon voi anoa avustuksia ja hoitosopimusta. 

Varsinais-Suomen perinnemaisemayhdistyksen puheenjohtaja Kimmo 
Härjämäki on luvannut auttaa mäen hoitosuunnitelman ja avustushakemuksen 

tekemisessä. 
 

Mäki on kuivaa, vain vähän niittoa vaativaa aluetta, luultavimmin kerta 
vuodessa, elokuun loppupuolella riittää. Joskus tulevaisuudessa voisi ajatella 

maisemanhoitoon muutamaa lammasta.  
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